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'IRBLleida crea una molecula que redueix al 
maxim I'entrada de coronavirus en cel·lules 
Disseny inicial que necessita desenvolupament, i també detecta que un component deIs dentifricis és efica<; 
J.MARTf 
I LLEIDA I Un grup de l'Institut de 
Recerca Biomedica de Lleida 
(IRBLleida) ha dissenyat una 
molecula que redueix al mí
nim l'entrada del coronavirus 
a les ceI-lules. Pascual Torres, 
integrant de l'equip juntament 
amb Manuel Portero i Lara No
gueras, va indicar que es trac
ta d'una terapia amb oligonu
cleotids, que són fragments de 
l'ADN que permeten regular 
qualsevol gen de forma especí
fica. En aquest cas, esta destinat 
que actul únicament sobre el 
gen ACE2, que és el receptor 
que utilitza el coronavirus com 
a porta d'entrada a les cHlules. 
"Hem vist que si el dirigim a 
aquest gen, abaixem fins a un 
70% la recepció del virus':, va 
explicar Torres. Va detallar 
que aixo s'aconsegueix perque 
aquesta molecula disminueix 
en un 80% l'expressió del gen, 
per la qual cosa "el virus no pot 
infectar la cHlula al no trobar 
la porta d'entrada". 

Torres ·va admetre que el 
desenvolupament d'aquest 
tractament per a la seua apli
cació efectiva en human s és una 
qüestió d'anys. Va indicar que 
actualment ja hi ha farmacs ba
sats en aquests oligonucleotids, 
pero estan destinats a un altre 
tipus de patologies. Va apuntar 
que inicialment seria necessa
ri provar aquesta molecula en 
animals i, si es demostra que és 
efectiva, passar posteriorment 
a un assaig clínic amb humans. 
Sobre aixo, va considerar que 
seria útil de cara al futur, en el 
cas que hi hagi noves variants 
del coronavirus o que hi hagi 
noves epidemies causades per 
altres especies d'aquest virus, 
recordant que abans de l'actual 
SARS-CoV-2 hi va haver sengles 
brots de SARS-CoV (va afectar 
el 2002 i el 2003 la Xina i el 
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sud-est asiatic) i de MERS-CoV 
(detectat el 2012 a l'Orient Mit
ja). "És un procés més lent, més 
específic i necessitaríem més 
inversió", va concloure. 

Suport de Generalitat i Estat 
El disseny d'aquesta molecula 
forma part d'un projecte finan
c;at per la Generalitat i l'Institut 
de Salut Carlos I1I, que ha inclos 
provar de forma exhaustiva si 
un total de 2.700 farmacs anti
virals que són al mercat i són efi
cac;os per a altres malalties po
den bloquejar també l'entrada 
del coronavirus a les cHlules. 
Torres va explicar que uns 30 
han demostrat ser susceptibles 
d'aixo, per la qual cosa ara els 
han provat de nou amb una altra 
tecnica per verificar-ho. DeIs 
30, els queden deu de pendents 
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Aportació de l'lnstitut Carlos 111. 
A més, Salut els va donar fons 
dins d'una partida de quatre 
milions per a 19 projectes. 

FARMACS 

Són els antivirals al mercat que 
han analitzat per veure si blo
quegen I'entrada del coronavi
rus a les cel·lules. 

i de la resta, sis han demostrat 
que són efectius per disminuir 
la infecció. Va detallar que, de 
moment els que han donat més 
resultats són un antiinflamatori 
derivat de la cortisona, que és 
el metilprednisolona, i un altre 
que és utilitzat com a compo
nent de les pastes dentífriques, 
el monofluorofosfat sodic. 

Sobre el primer, va manifes
tar que redueix un 60% l'ex- . 
pressió del receptor i un 30 
per cent l'entrada del virus a 
la cHlula, i va matisar que els 
percentatges són diferents per
que en.ocasions no n'hi ha prou 
de disminuir l'expressió del gen 
ACE2 per evitar la infecció. So
bre el segon, va subratllar que 
fa caure en un 40% l'entrada 
del virus. 

Encara que es tracta de far-

macs ja existents al mercat, 
aprovats per les autoritats sa
nitaries, Torres es va mostrar 
prudent i va considerar neces
sari ratificar aquests resultats 
inicial s amb proves en animals 
abans d'aplicar-ho als humans. 
En aquest sentit, va recordar el 
cas de la hidroxicloroquina, un 
medicament que inicialment 
va apareixer com.un deIs trac
taments més eficac;os contra la 
infecció del coronavirus i que 
posteriorment es va compro
var que no era així. "En l'analisi 
amb ceI-Iules funcionava molt 
bé, pero quan el van aplicar als 
humans, ja no tant", va adver
tir. "El que va passar amb la 
hidroxic1oroquina indica que 
cal ser Il!0lt previngut", va des
tacar. "Es un bon inici, perque 
hem comprovat 2.700 farmacs 
en menys d'un any, pero no és 
suficient per provar-los [els que 
són més efectius en cHlules] en 
humans, cal fer la prova amb 
animals", va insistir 

A punt d'aquí a uns dos mesos 
Torres va confiar que el pro

jecte estar a totalment acabat 
d'aquí a un parell de mesos. En 
els propers dies comprovaran 
l'eficacia deIs deu medicaments 
pendents d'una segona avalua
ció i, una vegada fet, procediran 
a redactar les conclusions defi
nitives, que publicaran en una 
revista científica internacional. 

A més d'analitzar quin s me
dicaments poden bloquejar l'en
trada del virus a les ceHules, To
rres va afegir que també estan 
duent a terme el procés invers, 
és a dir, veure quins augmenten 
l'expressió del gen ACE2 i faci
liten la infecció. "És bo comu
nicar-ho per veure si hi ha gent 
que els esta prenent i si poden 
recórrer a un tractament alter
natiu amb un altre farmac", va 
assenyalar. 


